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Van de voorzitter

Traditie

December is de maand waarin we terugblikken op het jaar 

wat bijna ten einde is. Gebeurtenissen komen in onze 

gedachten, die we nog eens de revue laten passeren. 

Momenten van vreugde en verdriet wisselen elkaar 

doorgaans af. Mogelijk is een dierbare u ontvallen, 

denkend aan deze persoon vermenigvuldigen de gedach-

ten, wordt het hart bezet met verdriet, komen herinnerin-

gen terug aan dierbare momenten en is 2022 voor u een 

jaar wat niet snel vergeten wordt. 

Blik over onze schouder

Het woord “crisis” heeft een groot deel van het jaar het 

nieuws bepaald. Eigenlijk zijn er te veel crises om op te 

noemen. Sommigen daarvan werden veroorzaakt door 

andere ingrijpende gebeurtenissen. Denk daarbij aan de 

verschrikkelijke oorlog in Oekraïne, tot op dit moment is 

er nog geen vrede. Uit deze oorlog komen tekorten voort, 

stijgen wereldwijd de prijzen voor voedsel, brandstof en 

energie. Zelfs zodanig dat problemen ook de individuele 

burger raken, met alle gevolgen van dien. Zijn er zaken die 

onzekerheid geven en vragen om ingrijpende besluiten. 

Er was ook reden tot dankbaarheid. De gemeenteraads-

verkiezingen vonden plaats, de SGP mocht zijn zetels 

behouden. De coronamaatregelen verdwenen, er trad 

snel gewenning op, zo nu en dan wordt er nog aan 

gerefereerd en geeft dat ook herinneringen. Ook werd er 

afscheid genomen van de waarnemend burgemeester. De 

heer Van Daalen werd tijdens een bijzondere raads-

vergadering officieel beëdigd en geïnstalleerd als nieuwe 

burgemeester. 

Blik op Gods woord

Klaagliederen 3 spreekt van de dagelijkse vernieuwing van 

Gods barmhartigheden. We zijn onderwerp van Zijn 

goedheid, waar heeft het ons gebracht? Is het u net als 

Agur vergaan? Hij belijdt in Spreuken 30 dat hij nietig is 

tegenover de Heere. Tegelijkertijd schetst hij Gods 

grootheid in de schepping. Daarbij beschrijft hij dat de 

Heere een Schild is voor degene die op Hem betrouwen. 

Heeft u hetzelfde ervaren in uw omstandigheden? Wat is 

het een wonder om in tijdelijke zorgen te leren bidden wat 

Agur bidt: “armoede of rijkdom geef mij niet; voed mij met 

het brood mijns bescheiden deels; Opdat ik, zat zijnde, U 

dan niet verloochene…”  Zoals onlangs een echtpaar 

tijdens “Tour de boer” deelde:  “het heeft ons, ondanks 

onze zorgen, ons hele leven aan niets ontbroken!” 

Dit nummer

Deze uitgave staat opnieuw vol met boeiende artikelen. 

Er is o.a. aandacht voor een visueel gehandicapte mede-

burger, voor de gemeenteraad en een lezenswaardige 

miniatuur van Ds. Kersten. Kortom, te veel om op te 

noemen.

Veel leesgenoegen toegewenst!

Henry van Wingerden
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WERK MET EEN GLIMLACH?! 

Wij maken het groen
en de buitenruimte 
waardevol!

Wij zorgen er voor, met….
• leuke collega’s
• uitdagend werk in groen en buitenruimte
• groeimogelijkheden voor iedereen
• BBL-opleidingsplekken op alle niveaus
• een mooie beloning

    Bel ons, mail ons, 
    of kom gewoon 
    even langs!
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Ter overdenking

Dit wonder gaat over de geboorte van Gods eniggeboren 

Zoon. De Zoon, Die onze menselijke natuur aanneemt, 

terwijl Hij tegelijkertijd God blijft. God en mens in één 

Persoon. Dit komt voort uit het hart van God de Vader, die 

Zijn Zoon naar deze aarde stuurt om zondaars te redden 

van een eeuwige ondergang.

Het wordt aangekondigd door de engel, die voor God 

staat.

Hij heeft het uit Gods mond gehoord. Wij hebben de 

Bijbel.

Door het licht van de Heilige Geesg kunnen we uit dit 

Woord de Zaligmaker van zondaars vinden.

De aankondiging geschiedt aan Maria. Waarom aan haar ?

Zij komt uit de koningsgeslacht van David aan wie de 

Christus beloofd is. Wij belijden dat Hij geboren is uit de 

maagd Maria. Ze is door God gezegend onder de vrou-

wen.

Ze is naar menselijke maatstaven arm. God zoekt juist het 

arme, mensen die niet in tel zijn. Aan wie hoog van 

zichzelf denkt gaat Hij voorbij, maar wie nederig van hart 

is verhoogt Hij.

Maria vraagt: hoe kan dat gebeuren want ik heb geen 

gemeenschap met een man ? Ze denk dat ze langs een 

natuurlijke weg zal zwanger worden. In dit geval zal het 

op een bijzondere wijze plaatsvinden. God grijpt in en dan 

moeten natuurlijke wetten wijken. Hoe kan Christus 

geboren worden in een zondig mensenhart ? Dat lijkt 

compleet onmogelijk en toch kan het gebeuren wanneer 

Hij wil en waar Hij wil. Het is ook een vraag van verbazing. 

Het gaat haar verstand te boven. Wedergeboorte is een 

werk, dar moet plaatsvinden, anders kunnen we het 

Koninkrijk van God niet binnengaan. Dat heeft de Heere 

Zelf gezegd. Het is van Maria geen vraag van ongeloof. 

Dat had gekund, een mensenhart is immers vol ongeloof. 

Weet u dat van uw eigen hart ? De engel geeft een 

Ds. F. Luitjes
Ermelo

Het allergrootste wonder
Lukas 1 : 38
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vorst op aarde is niet meer dan een druppel aan de 

emmer en een stofje op de weegschaal. Dat moeten we 

leren, altijd weer en altijd meer. De tollenaar uit de 

gelijkenis sloeg op zijn borst en riep uit: O God, wees mij 

zondaar genadig. Deze man ging in vrede naar zijn huis. 

“Mij geschiede naar uw woord.” Onderwerping aan God 

is de beste plek voor ons allemaal.

Daar moeten onze ogen en ons hart voor geopend 

worden door Woord en Geest. 

Ds. F.Luitjes, Ermelo

afdoend antwoord: de Heilige Geest zal over u komen en 

de kracht van de Allerhoogste zal u overschaduwen. Met 

andere woorden: God zal het allergrootste wonder laten 

geschieden. Niemand kan dat verhinderen, zelfs de satan 

niet.

Maria onderwerpt zich aan Gods raadsplan. Ze zegt: Zie, 

de dienstmaagd van de Heere. Zij wil slechts de “slavin “ 

zijn van de Heere, Die uit haar geboren zal worden. Ze is 

heel nederig van hart. Let wel. zij zegt niet dat ze de 

moeder van de Heere zal worden. In de ogen van de 

heilige God zijn wij niets. Zelfs de grootste en machtigste 

‘Zelfs de grootste en 

machtigste vorst op 

aarde is niet meer dan 

een druppel aan de 

emmer en een stofje 

op de weegschaal.’
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Heel gewoon...

Wij fietsen, wij wandelen in een rustig of snel tempo, 

autorijden etc. vult uzelf maar in. 

Het geeft een stuk vrijheid; wij kunnen ‘gaan en staan’ 

waar wij willen, dit is wel met een vraagteken??

Als we een beperking hebben wordt het moeilijker.

In Ermelo komen we regelmatig mensen tegen, voor wie 

zelfs wandelen niet gewoon is.

De meeste van hen gebruiken een stok, taststok, een stok 

met of zonder rollerbal, het werkt als ‘een voelspriet’. Een 

hulpmiddel om op straat obstakels te signaleren en de 

juiste route in te schatten, het is ook een herkenningsstok 

voor niet blinden. Zijn we ons daar als medeburgers wel 

van bewust?

Wij hebben in Ermelo veel geleidestroken zoals een 

trottoirpad met ribbels, dat is een blindengeleidelijn, die 

ertoe dient om blinden en slechtzienden te helpen de 

juiste weg te volgen doordat zij zich hiermee kunnen 

oriënteren. 

Geleidestroken zijn vaak te vinden op stations en in 

stadscentra, waar oriëntatie van belang is. Op spoorweg-

stations lopen ze analoog aan de spoorbaan. Laten wij 

onze fiets, of reclameborden etc. niet op of direct ernaast 

parkeren. Het zal onbewust zijn maar wij blokkeren de 

geleidestroken. 

 

Laatst zag ik een jonge vrouw, met een taststok lopen, 

het voetpad smal, ze liep met haar stok tegen een heg, 

heel verrassend- ze glimlachte!

Stap voor Stap door Ermelo

Tekst en foto’s Gerda van Leeuwen

Wandelen met een blindenstok Geleidestrook station Ermelo
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SGP: Tot welzijn van héél het volk



Johannes Calvijn december 2022 9

Interview

Een telefoontje, een app, een afspraak gemaakt...

Ik mag op bezoek komen, voor een gesprek, bij mevrouw 

Bea. Zij is op oudere leeftijd blind geworden. Bij het 

binnenkomen lijkt het of ze alles ziet, de kopjes en aparte 

schoteltjes staan klaar. Ze biedt me wat te drinken aan, 

het wordt een kopje thee met een heerlijk cakeje erbij. Ze 

voelt waar de tafelrand is, ze zet in het midden van de 

tafel de theepot.

Wij hebben al direct een gesprek, ze vertelt over haar 

kinderen en kleinkinderen, ook vrienden en kennissen die 

altijd voor haar klaar staan. 

Als je op oudere leeftijd blind wordt, lijkt mij een enorme 

impact op je leven, wil je daar over vertellen?

Ik was 24 jaar toen ik in het donker niet goed dingen meer 

kon onderscheiden, maar het werd in die tijd niet serieus 

genomen. Jaren later, onderzoek na onderzoek, maar 

geen duidelijke diagnose.  Je hoopt heel sterk dat je mag 

blijven zien. Het blijkt een oogziekte te zijn, waar geen 

behandeling voor is, een langzaam proces van steeds 

minder zien; het kan zijn dat u blind wordt. Nu inmiddels 

al jaren blind. Maar ik ben eraan gewend, ik heb nog veel 

om dankbaar voor te zijn. Ik ben ook graag zelfstandig, 

maar ook wel afhankelijk, maar het heeft me in mijn 

geloofsleven heel veel dichter bij God gebracht.  Hij is de 

Getrouwe van Hem verwacht ik het! 

Ik probeer zoveel mogelijk zelf te doen, o.a het huis 

schoonmaken, dan vraag ik wel aan mijn dochter: ‘is het 

allemaal wel schoon?’ Tuinieren doe ik ook graag, de 

plantjes heb ikzelf gepoot. Koken doe ik ook, ik heb een 

horloge die precies alles aangeeft.

Ik weet heel goed de weg in mijn eigen huis, ik woon hier 

al zo lang. Het mag niet veranderd worden anders ben ik 

de weg kwijt. Met mijn dochter doe ik de boodschappen, 

zij wijst mij de weg.

Maakt u ook gebruik van een blindenstok?

Ik maak daar geen gebruik van, dat moet je op jongere 

leeftijd leren, het maakt mij onzeker.

U bent op oudere leeftijd blind geworden, bent u innerlijk 

blijven zien?

Mijn vroegere ervaringen en herinneringen zijn als een 

soort bouwstenen, na zoveel jaar ben ik innerlijk blijven 

zien. Alles wat ik heb geleerd, vooral de kleuren zie ik 

goed.

Maakt u nog gebruik van voorzieningen die de gemeente 

Ermelo aanbiedt?

Ja, via de WMO dat is de Wet maatschappelijke onder-

steuning.

Eén keer in de week ga ik zwemmen, dan heb ik vervoer, 

dan wordt er een gedeelte van de onkosten vergoed. 

Maar ik fiets ook met de tandem, een mevrouw van de 

Nederlandse Patiëntenvereniging gaat geregeld met mij 

fietsen. Zij is inmiddels een vriendin van mij.

Wat wordt er nog meer aangeboden als een vervanging 

voor lezen en schrijven?

Er is zoveel!  Vooral met mijn bijbelapp ben ik blij. Het 

nieuws kan ik volgen, luisterboeken, te veel om op te 

Mevrouw Bea met haar ‘apparaatje’. 
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noemen. Ik luister ook graag naar mooie muziek.

Het is soms wel moeilijk contact te krijgen. Mensen 

vinden het niet gemakkelijk mij aan te spreken. Ook 

omdat ik ze niet kan zien. Ik zou het fijn vinden als men 

meer spontaan contact maakt om te groeten of een 

praatje te maken. 

Ik heb u gebeld-u stuurde mij een app.  Hoe kon u mijn 

telefoontje beantwoorden met een app.?

Ik laat mijn apparaatje wel even zien, kijk ik tik b.v. Gerda 

in, ik zoek een letter op, de g wil ik horen, wij horen de f, 

juist de g zit ernaast. Nu komt het gesproken woord 

Gerda.

Ik heb hiervoor onder andere een aantal lessen gevolgd 

bij Bartiméus.

De middag is voorbij, wij moeten helaas afsluiten. Bea 

bedankt voor het fijne gesprek en Gods zegen toege-

wenst in alle dingen.

Als slot geeft Bea ons een hele mooie tekst uit de Bijbel 

mee: Johannes 11:25 ‘Jezus zei tegen haar: Ik ben de 

Opstanding en het Leven; wie in Mij gelooft, zal leven, 

ook al was hij gestorven’. 

D.V. in de volgende Johannes Calvijn hopen we meer 

aandacht te geven aan dit onderwerp. 

‘Een mens lijdt niet alleen een zinvol leven, als hij  

zoveel mogelijk is geïntegreerd en maatschappelijk 

participeert. Ieder mens, ook zij met een beperking 

is een kostbaar mens die van waarde is, een mens 

met een verhaal, met dromen, met karakter en een 

eigen temperament. Het is niet de handicap die telt, 

het is de mens die er toe doet. Zijn leven is zinvol, 

omdat hij is wie hij is.’

Identiteitsverklaring Christelijke zorginstelling Bartimeus
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Gelukkig kent Ermelo nog veel actieve boeren. Dat bleek 

zaterdag 12 november wel tijdens onze (onaangekondig-

de) ‘Tour de boer’ in Ermelo.

Mede door de vele goede ‘keukentafel-,stal- en erfge-

sprekken’ konden we vandaag niet alle agrarische 

ondernemers bezoeken. We hopen hen later alsnog, net 

zoals de anderen een warme deken te bezorgen als blijk 

van medeleven in hun moeilijke situatie omtrent de 

stikstofproblematiek.

Wat hoorden we vandaag zoal van de bezochte boeren:

- Overheid geef ons duidelijkheid;

- Banken verstrekken geen leningen;

- Niemand weet wat er gaat gebeuren;

- Wisselende voorschriften van de overheid;

- De wolf wordt een probleem;

- Waardering voor het medeleven.

Mooi waren ook de gesprekken over geloofsvertrouwen 

en de ervaren zegeningen.

Tour de boer

Tekst en foto’s Pieter Stam
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Kant en klaar of zelf samenstellen? 
Welkom in de landwinkel!  

 

 

 

 

 

 

www.landwinkelermelo.nl  
Telgterweg 200 - Ermelo 
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Man en vrouw zijn in het licht van Gods 
openbaring in schepping en Schriftuur 
(art.2 NGB). 

Maarten van Leeuwen

Korte weergave van de door Professor Dr. B.A. Zuiddam van de organisatie ‘Bijbels be-

raad Man/Vrouw’ gehouden inleiding tijdens de SGP-ledenvergadering dd. 17 november 

2022.

Bijbels beraad 

Het Bijbels Beraad Man/Vrouw of Bijbels Beraad M/V is 

een breed interkerkelijk platform dat staat voor de 

Bijbelse visie op man, vrouw, huwelijk en seksualiteit. De 

doelstelling van het Bijbels Beraad M/V is bezinning en 

toerusting voor christenen, gemeenten en kerken op het 

vlak van de verhouding van man en vrouw, huwelijk en 

seksualiteit. Ter verdieping van de kennis van wat de 

Bijbel leert. Om deze ook in hun onderwijs, getuigenis en 

levenswandel uit te dragen.

Professor Dr. B. A. Zuiddam

Professor Zuiddam studeerde in Kampen, Utrecht, de 

Oranje-Vrijstaat en Potchefstroom in Zuid-Afrika waar hij 

ook doceerde en was hij predikant in Australië. Nu is hij 

docent godsdienst aan het Wartburg College in Rotter-

dam en voorganger in de Hersteld Hervormde Kerk waar 

hij ook beroepbaar is als predikant.

Transgenderisme

In zijn inleiding ging spreker in op het moderne begrip 

transgenderisme en plaatste dat in Bijbels perspectief. We 

Prof. dr. B. A. Zuiddam, beeld RD Cees van der Wal

leven in een tijd van seksuele revolutie ‘alles wat voor-

heen als goed werd gezien wanneer het gaat om de aard 

en posities van man en vrouw, wordt omgekeerd: de 

relatie en verhouding tussen beide geslachten, het 
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huwelijk als levenslang verbond tussen man en vrouw, 

seksualiteit in de besloten intimiteit ervan, de kinderze-

gen als huwelijksgeschenk en het gezin als kleinste kern 

van de samenleving. De meest recente uiting van deze 

revolutie is het transgenderisme; het idee dat geslacht 

een vrije keuze is en dat het niet meer vanzelfsprekend is 

dat het biologische geslacht ook het werkelijke geslacht 

is. Aan de revolutie ligt een fundamentele verandering ten 

grondslag in ons denken over wie we zijn. Er is geen 

absolute norm meer voor goed en kwaad. Ons denken, 

voelen en wensen is normatief geworden’. 

Met de opkomst van het transgenderisme wordt de 

gedachte van de Bijbelse scheppingsorde: dat mannen die 

door God geschapen worden als mannen vanzelfsprekend 

voor mannen worden gehouden en dat vrouwen voor 

vrouwen worden gehouden, een slag toegebracht en 

getracht deze te vernietigen. 

Christelijke gezindte

Ook christelijke gezinnen en kerken ondervinden de 

invloed van deze ontwikkeling. Vroeger kwam de proble-

matiek maar zo sporadisch voor dat de meesten er nooit 

in hun directe omgeving mee te maken kregen. Er vond 

daarom ook slechts beperkte Bijbelse bezinning plaats op 

het onderwerp.

Dit is veranderd. Christelijke ouders kunnen vandaag de 

dag bijvoorbeeld via hun kinderen, zomaar te maken 

krijgen met dit onderwerp. Ook (christelijke/reformatori-

sche scholen worden in toenemende mate gedwongen na 

te denken over hun beleid als docenten of leerlingen de 

wens hebben zich te manifesteren in een ander geslacht 

dan dat waarmee zij zijn geboren. En kerken worstelen 

met de vraag hoe zij op een Bijbelse - bewogen en 

duidelijke – wijze gestalte kunnen geven aan toerusting 

pastoraat en tucht in hun gemeente. 

Praktische handreiking

Naast de Bijbelse lijn worden ook een aantal praktische 

aanwijzingen gegeven voor het omgaan met hen in gezin, 

school of kerk, die te maken hebben met transgenderis-

me. Een belangrijk vertrekpunt hierbij is ‘Liefhebben met 

waarheid’. 

N.B

Naast hetgeen Dr. Zuiddam over dit onderwerp in zijn 

inleiding heeft gezegd, is bij dit artikel ook gebruik 

gemaakt van het boekje ‘Transgenderisme in Bijbels 

perspectief, in 2022 uitgegeven bij De Banier in samen-

werking met de organisatie ‘Bijbels beraad Man/Vrouw’.’ 

Op de website https:/www.bijbelsberaadmv.nl is meer 

over dit onderwerp te vinden.

Een belangrijk vertrekpunt hierbij is

‘Liefhebben met waarheid’. 
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Open Huis van Ermelo en nieuwe raadszaal

Op 30 september vond de officiële opening van het ‘Huis 

van Ermelo’ door de Commissaris van de Koning, de heer 

Berends plaats. Zaterdag 1 oktober was het open huis. 

Vele Ermeloërs kwamen een kijkje nemen.

Op 5 oktober vond de eerste raadsvergadering in de 

nieuwe raadszaal plaats. Het is een mooie vergaderlocatie 

geworden op de eerste verdieping. Een nieuwe start voor 

de gemeenteraad.

In de hal voor de raadszaal hangt aan de ene zijde, mede 

op initiatief van de SGP, de wandtekst ‘De overheid is 

Gods dienares, u ten goede.’ Aan de andere zijde hangt de 

tekst van artikel één van de Grondwet.

Nieuwe burgemeester

Op 12 oktober heeft de gemeenteraad de heer mr. Hans 

van Daalen voorgedragen als nieuwe burgemeester van 

Ermelo. Hij was raadslid en wethouder in Amersfoort en 

vervolgens twaalf jaar wethouder in Barneveld en is lid 

van de ChristenUnie. 

De SGP-fractie is blij met deze ervaren politicus en wij 

verwachten dat hij met zijn juridische achtergrond van 

betekenis kan zijn voor onze gemeente.

Op 1 december zal hij ten overstaan van de Commissaris 

van de Koning in de raadszaal de eed afleggen.  Wij zien 

uit naar een goede samenwerking en wensen hem van 

harte Gods zegen toe.

Afscheid burgemeester Burmanje

Tijdens de raadsvergadering van 23 november heeft de 

gemeenteraad afscheid genomen van waarnemend 

burgemeester mw. Dorine Burmanje. Ze is precies twee 

jaar in functie geweest. Als SGP zien wij terug op een 

goede samenwerking met wederzijds respect. Evenals de 

andere oud-burgemeesters van Ermelo hangt in het 

vergaderplein nu een portretschilderij van haar.

Uit de raad
Tekst en foto’s:
Pieter Stam

Hans van Daalen (foto gemeente Ermelo)
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Geheim blijft geheim.

Tegelijkertijd kwamen in de afgelopen periode de 

gespreksverslagen van de vorige burgemeester, de heer 

Baars aan de orde. Op verzoek van een aantal initiatiefne-

mers was bij de Raad van State geëist dat de verslagen 

van gesprekken met de klankbordgroep openbaar 

gemaakt zouden worden. De gemeenteraad is van 

mening dat dit niet gewenst is en kan leiden tot schade 

voor de oud-burgemeester.

De Raad van State oordeelde echter dat er geen beletsel 

bestaat om de verslagen openbaar te maken omdat 

informatie deels al publiek bekend was en dat openbaar 

maken van de verslagen de oud-burgemeester minder 

kan schaden dan informatie die nog niet bekend is.

CDA, ChristenUnie, Progressief Ermelo, SGP en VVD 

blijven van mening dat deze vertrouwelijke gesprekken 

vertrouwelijk moeten blijven. Niet alleen in het belang van 

de oud-burgemeester, maar ook van de toenmalige 

fractievoorzitters, toenmalige wethouders, gemeentese-

cretaris en ambtenaren. Aan deze mensen is voorafgaand 

aangegeven dat de gesprekken geheim zouden blijven. 

Hier achteraf een ander besluit over nemen is zeer 

ongewenst. Dit nog afgezien van jurisprudentie in 

mogelijk andere gevallen. De fracties van Eén-ermelo en 

HEE22 stemden met voor hun moverende redenen wel 

voor openbaarmaking.

Motie lokaal inkopen

Bij de notitie actualisatie inkoopbeleid diende raadslid Leo 

van der Velden samen met de ChristenUnie een motie in.

Lokale ondernemers verdienen meer kans. Er wordt 

nauwelijks gekeken naar het aantal af te leggen kilome-

ters. De inzet van de motie was om dit nadrukkelijk wel 

mee te laten wegen bij het uitnodigingsbeleid en dit waar 

mogelijk te betrekken bij het opstellen van gunningscrite-

ria.  En ook in overleg met de Bedrijvenkring Ermelo en de 

Jonge Ondernemers Ermelo te verkennen waar verbeter-

punten zijn in de communicatie rondom aanbestedingen.

Bij de Ermelose bedrijven werken ook veel Ermeloërs.

Het gaat uiteraard niet om het omzeilen van regels 

rondom aanbestedingen, maar om met een open blik 

dichtbij te kijken naar plaatselijke ondernemers en deze 

ook te vragen, en bijvoorbeeld ook als er geen aanbeste-

ding nodig is, hen uit te nodigen.

Na een schorsing gingen de fracties van Eén-ermelo, 

HEE22 en de VVD mee, zodat de motie werd aangenomen. 

Noodopvang asielzoekers: Barmhartig en kritisch

Dinsdag 1 november werd een extra raadsvergadering 

belegd om te spreken over opvang van asielzoekers in

Ermelo. In alle bijdragen van de zeven raadsfracties viel 

op dat het eigenlijk niet zozeer de vraag was óf opvang 

van asielzoekers aan de orde was, maar wel hoe dat 

gerealiseerd gaat worden en vooral over het proces.

Hieronder de bijdrage van fractievoorzitter Leo van der 

Velden in de eerste termijn:

“Voorzitter, inhoudelijk valt er veel te zeggen over ons 

landelijk immigratie- en vluchtelingenbeleid, al is dít niet 

de plaats waar dat het debat gevoerd moet worden. We 

kunnen ons gelukkig prima vinden in de lijn die onze 

partijgenoten in den Haag volgen, die ik zou willen 

omschrijven als barmhartig doch kritisch. Ook het 

overgrote deel van de mensen die we de afgelopen 

weken spraken zou je zo kunnen typeren; barmhartig en 

kritisch tegelijk.
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Barmhartigheid vanuit het geloof of overtuiging dat we 

ons niet kunnen en mogen onttrekken aan de zorg voor 

anderen en tegelijkertijd kritisch door de onzekerheden 

die op ons af komen en de vragen die opkomen. Een 

groot deel van onze samenleving voelt zich toch ook 

overvallen en deels ook overvraagd.

De vraag die je dan als volksvertegenwoordiger stelt is: 

Was dit te voorkomen? Of had het ook anders gekund?

Het antwoord van de SGP is: Ja, het had anders gemoe-

ten! Hoe kan een volksvertegenwoordiging functioneren 

zonder betrokken te worden bij zo’n belangrijke afwe-

ging? Blijkbaar heeft het college geen enkele behoefte 

gehad aan kaderstelling, politiek draagvlak, het samen 

optrekken en een budgetvraag, kortom de volksvertegen-

woordiging is bij de totstandkoming van dit besluit geheel 

buiten spel gezet!

We hebben een aantal vragen op vier verschillende 

thema’s:

Impact: Hoe heeft het college de impact op de samenle-

ving afgewogen?

Wat doet het met de werkdruk op de ambtelijke organisa-

tie? Is er sprake van verdringing op de werkvoorraad?

Wat betekent het voor de hulpdiensten, eerstelijnszorg 

en de inzet van politie voor reguliere taken?

Ruimtelijk aspect: Hoe denkt het college de strijdigheid 

met het bestemmingsplan op te lossen? Bent u voorne-

mens hier de raad wel of niet in te betrekken?

Kunt u op dit moment de raad een natuurtoets overleg-

gen? 

Hoe zijn de verkeerstechnische gevolgen in beeld 

gebracht?

Wat zijn de financiële gevolgen?

Hoe wordt de ambtelijke inzet weggeschreven, op andere 

projecten?

Hoe gaat u de budgetaanvraag agenderen bij de raad?

Draagvlak: Het hebben van draagvlak is essentieel, hoe 

gaat het college het draagvlak monitoren en noch 

belangrijker, hoe denkt u dit te vergroten en te houden? 

Ook wanneer er een keer iets goed misgaat! Hoe worden 

signalen uit de samenleving gebundeld en wordt daarop 

geacteerd? Denk ook aan onze middenstanders en zorg 

dat ze de ondersteuning krijgen waar ze recht op hebben. 

Korte lijnen en goede bereikbaarheid kan zeker helpen.”
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De SGP wees op het gegeven dat het college weliswaar 

bevoegd is om overeenkomsten aan te gaan, maar als de 

uitvoering ingrijpende gevolgen kan hebben, het College 

de raad dan vooraf inlichtingen moet geven en geen 

besluiten neemt, dan nadat de raad in gelegenheid is 

gesteld zijn wensen en bedenkingen ter kennis van het 

college te brengen.

Na een schorsing kwamen vanuit het college onder 

andere met de toezegging dat de raad wordt betrokken 

middels de Wensen en Bedenkingenprocedure bij het 

sluiten van de bestuursovereenkomst met het Centraal 

Opvang Asielzoekers (COA). Als SGP zijn wij blij met deze 

stevige toezeggingen van het college. Hiermee kunnen 

wij onze volks vertegenwoordigende rol naar behoren 

vervullen en willen wij constructief meedenken over het 

vervolg.

Dat vervolg kwam op 23 november waarbij de raad haar 

wensen en bedenkingen kon meegeven.

Leo van der Velden diende een amendement in om in 

eerste instantie de helft van de totale capaciteit van de 

opvanglocatie in gebruik te laten nemen door het COA en 

de resterende capaciteit pas vrij te geven wanneer blijkt 

dat alles conform afspraak is ingeregeld en het draagvlak 

vanuit de samenleving stabiel blijft. Hier was geen steun 

voor, daarop trok de SGP dit voorstel in.

De ingediende motie van de SGP om totdat de raad in 

staat gesteld is een besluit te nemen in alle corresponden-

tie, contracten en overeenkomsten vast te leggen dat 

alles behoudens (financiële)goedkeuring van de gemeen-

teraad is, de voortgang van het project niet ten koste te 

laten zijn van medewerkers die hierdoor reguliere taken 

moeten laten liggen en de financiële onderbouwing en 

kredietaanvraag spoedig bij de gemeenteraad aan te 

bieden werd met één stem verschil aangenomen. Een 

amendement van Eén-ermelo en SGP met punten als: 

evenwichtige samenstelling van bewoners, instellen van 

een bewonersoverleg, werkzaamheden zoveel mogelijk 

laten uitvoeren door plaatselijke ondernemers, onderwijs, 

contact met wijkagent, vast aanspreekpunt vanuit het 

COA, inzet van politie, ondergronds infrastructuur, 

bescherming van het natuurgebied en dagbesteding en 

integratie werd unaniem aangenomen.

Een huurwoning blijft langer beschikbaar voor de 

doelgroep.

Huurwoningen in het bezit van een woningbouwvereni-

ging blijven doorgaans wel als huurwoning beschikbaar. 

Voor een huurwoning in eigendom van een ontwikkelaar 

bestaat de mogelijkheid dat deze na tien jaar verkocht 

wordt en niet meer beschikbaar blijft voor de doelgroep. 

Na zo’n anderhalf jaar vragen van de raadsleden Pieter 

Stam (SGP) en Evelien Kars (Progressief Ermelo) om een 

onderzoek, was daar in november eindelijk het raadsvoor-

stel waarin werd voorgesteld om de huidige instandhou-

dingstermijn voor sociale huurwoningen te verhogen van 

tien naar twintig jaar. De gemeenteraad neemt dit over.

‘Het is de HEER, die vreemdelingen 
met een wakend oog beschouwt’
Psalm 146:7
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Miniaturen (9)
Ds. Gerrit Hendrik Kersten

Maarten van Leeuwen

opperwachtmeester bij de militairen te paard. De van huis 

uit hervormde Kersten Sr. had zich na zijn huwelijk, 

aangesloten bij de plaatselijke Christelijke gereformeerde 

gemeente.

In 1893 verhuisde het gezin naar Den Haag.

Na de lagere school gaat Henri naar de kweekschool waar 

hij in 1901 slaagt voor de onderwijsbevoegdheid. Als 

tijdelijk leerkracht aan de Haagse Keucheniusschool stelt 

hij zich kritisch op tegenover de leer van de veronderstel-

de wedergeboorte van Abraham Kuyper. Het schoolbe-

stuur vond daarom dat zijn proeftijd niet moest worden 

verlengd. Kersten wachtte zijn ontslag niet af en vertrok 

in januari 1902 zelf. Hij trouwde op 13 juli 1905 met 

Catharina Adriana Wisse. Uit hun huwelijk werden 6 zoons 

en 4 dochters geboren.

Al jong doet hij belijdenis, treedt op als oefenaar en later 

als predikant. Hij zet zich in voor vereniging van kerkelijke 

en staatkundige bevindelijk-orthodoxe groepen. Zo 

ontstaan mede door zijn initiatieven in 1907 de Gerefor-

meerde Gemeenten en in 1918 de Staatkundig Gerefor-

meerde Partij (SGP). 

Ontstaan SGP

Ds. Kersten is van mening dat Gods woord zeggingskracht 

heeft over alle terreinen van het leven, ook die van de 

politiek. En als bij de Grondwetsherziening van 1917 ook 

kleinere groepen de kans krijgen op een zetel in het 

In de serie miniaturen van personen die een rol hebben 

gespeeld in het gedachtegoed van de SGP, nu Dominee 

G.H. Kersten. Weliswaar was Dominee Kersten op veel 

terreinen (Kerk, school en politiek) actief, maar in deze 

miniatuur ligt vanzelfsprekend de nadruk op zijn rol bij en 

in de SGP.

Levensloop 

Gerrit Hendrik Kersten –roepnaam Henri– werd op 6 

augustus 1882 in Deventer geboren. Zijn vader was daar 
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parlement, ziet Kersten kansen voor zijn achterban. Te 

meer omdat hij de ARP en CHU niet principieel genoeg 

vindt.

Zo ontstaat, onder zijn leiding, in 1918 de Staatkundig 

Gereformeerde Partij (SGP). De partij stelt zich op de 

grondslag van Gods Woord en de drie belijdenisgeschrif-

ten zoals die zijn vastgesteld op de Synode van Dor-

drecht; de Heidelbergse Catechismus, de Nederlandse 

Geloofsbelijdenis en de Dordtse Leerregels. 

De Banier 

De Banier het partijorgaan van de SGP ontstaat in 1921. 

Het blad verschijnt aanvankelijk maandelijks. Van 1929 tot 

1941 is het een dagblad. Tijdens de Tweede Wereldoorlog 

wordt De Banier een periode niet uitgegeven. Na de 

oorlog komt het blad weer uit in augustus 1945.

Tweede Kamer

De eerste verkiezingen (in 1918) leverden geen zetel op. 

Daarna slaagde Kersten erin de SGP een duidelijker 

gezicht te geven, zeker dank zij het verschijnen van De 

Banier. Omdat het voor de verkiezingen van 1922 niet mee 

viel kandidaten voor de SGP-lijst te vinden, werd uiteinde-

lijk Ds. Kersten zelf op de lijst geplaatst. Dit tot groot 

ongenoegen van sommige collega-predikanten die 

vonden dat een dominee zich moest wijden aan zijn 

geestelijke roeping en niet aan de politiek. 

Bij die verkiezingen werd een zetel behaald en komt 

Kersten in de Tweede Kamer. In 1925 behaalt de SGP een 

tweede zetel en komt Ds. P. Zandt in de Kamer. In 1929 is 

er een derde zetel, die wordt ingenomen door ir. C.N. van 

Dis. Al snel wordt duidelijk dat Kersten geen man is van 

het compromis ‘als dat ingaat tegen het Woord des 

SGP-propaganda voor de Tweede Kamerverkiezingen van 1922.(Foto: PR SGP)
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Heeren’. Hij sprak in de Kamer over de meest uiteenlopen-

de onderwerpen. Daarbij kwam voortdurend zijn afkeer 

van verzekeringsdwang en vaccinatieplicht - die zijns 

inziens onverenigbaar waren met de goddelijke voorzie-

nigheid- en het ‘Roomsche gevaar’ naar voren. Overheids-

bemoeienis moet volgens Kersten zoveel mogelijk 

beperkt worden. De verzorgende taak ligt bij kerken en 

familie. Om een indruk te krijgen van zijn manier van 

politiek bedrijven: tussen 1922 en 1940 liet de voorzitter 

van de Kamer dertien keer passages uit toespraken van 

Kersten uit de Handelingen schrappen vanwege de felle 

bewoordingen!

Ds. Kersten is van 1922 tot 1945 lid geweest van de 

Tweede Kamer. Vanaf 1918 tot 1945 was hij ook politiek 

leider en vanaf 1918 tot 1946 partijvoorzitter van de SGP.

 

Het gezantschap bij de Paus

Op de avond van 10 november 1925 wist Ds. Kersten, een 

amendement in de Tweede Kamer aangenomen te krijgen 

dat het gezantschap bij het Vaticaan afschafte. Dit leidde 

tot de val van het kabinet-Colijn I en is later bekend 

geworden als de ‘Nacht van Kersten’. 

Tweede Wereldoorlog 

De inval van de Duitsers in Nederland, 10 mei 1940, ziet 

Ds. Kersten als een straf van God vanwege de zonden der 

mensen. Hij roept op tot onderwerping aan het Duits 

gezag. Een houding waartegen zich ook sommige leden 

en ambtsbroeders in zijn eigen kerkverband zich verzet-

ten. Wel weigert hij de Duitse overheid te gehoorzamen 

als deze acties onderneemt die tegen Gods wil zijn. Zo 

weigert hij bij de Duitse overheid een collecteplan in te 

dienen en weigert hij medewerking aan de Winterhulp, 

omdat het een door de Duitsers georganiseerde straatcol-

lecte is. ‘Collecteren is een Bijbelse opdracht,’ zo schrijft 

hij in De Banier ‘en die taak hoort binnen de kerk.’ 

Zijn houding was voor de Commissie Zuivering Staten-Ge-

neraal reden om hem na de oorlog, niet meer tot de 

Tweede Kamer toe te laten. Ook kreeg hij een verbod 

voor de duur van tien jaren om bij een dagbladonderne-

ming te werken als journalist of in een leidende niet-jour-

nalistieke functie. De SGP laat hem echter niet vallen. In 

maart 1946 wordt Kersten weer herkozen als nummer 1 

op de lijst. Maar hij bedankt om gezondheidsreden. 

Daarop wordt hij tot erevoorzitter benoemd.

Laatste levensfase

Kersten legde zich na het verlaten van de Tweede Kamer 

tot zijn overlijden toe op het schrijven van theologische 

werken die in eigen kring nog steeds aanzien hebben.

In de vroege uren van maandag 6 september 1948 komt 

een einde aan het aardse leven van Ds. G.H. Kersten als 

hij, na een hartaanval, overlijdt op de familieboerderij 

Puthoek bij Waarde in Zeeland. Hij werd 66 jaar. Hij wordt 

Ds. G. H. Kersten –met broekbeschermers voor op de fiets– in 
september 1931 tijdens een bezoek aan een militaire oefening. 
(beeld fam. Kersten, geplaatst in RD)
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Graf van ds. G. H. Kersten (foto Wikipedia)

begraven op de begraafplaats Crooswijk in Rotterdam. 

De Banier berichtte

‘Op de dag, dat Koningin Juliana gekroond werd, ontving 

hij een nog veel heerlijker kroon en wel de onverwelkelij-

ke kroon der rechtvaardigheid, welke hem nimmer van 

het hoofd zal vallen en welke hij in de woning van zijn 

Koning thans eeuwig mag dragen’.

Zijn waarde voor nu?

Zijn opvattingen over de staat en de rol van het christelijk 

geloof daarbij zijn nog steeds het uitgangspunt van de 

SGP, klassiek gereformeerd: iedereen moet Gods gebo-

den gehoorzamen. Wel speelden in 1918 – begrijpelijker-

wijze – andere thema’s dan in 2021. Eigen scholen, ruimte 

voor gewetensbezwaren rondom verzekeren en inenten, 

De SGP-fractie met in het middel Ds. Kersten in 1933 onderweg naar de vergaderzaal van de Tweede Kamer. Beeld RD

zijn thema’s waar Kersten zich op profileerde. ‘O, Land, 

Land, Land, hoort des Heeren Woord’, was een kenmer-

kende uitspraak van hem. 

 

Ds. M. Golverdingen, die veel over Ds. Kersten heeft 

geschreven, zegt over hem: ‘Hij had oog voor de praktijk, 

toch was hij geen pragmaticus. Hij was wel gericht op de 

bruikbaarheid van mensen en dingen. De maatschappij 

van nu is echter een geheel andere dan de zijne. Nu is er 

sprake van een radicale ontkerstening. Als Kersten nu zou 

geleefd hebben zou hij gericht zijn op behoud van het 

gereformeerde erfgoed’.

Tenslotte 

In de loop der jaren zijn enkele scholen (Yerseke, Borssele 

en Ridderkerk) en een schoolbegeleidingsdienst (Veenen-

daal) naar Ds. Kersten vernoemd. Ook verscheen zijn 

naam hier en daar in de openbare ruimte (een plein in 

Zwijndrecht, een laan in Gorinchem

en een straat in Tholen, in het laatste geval met de letters 

DS in de postcode). Maar rond het Binnenhof is Ds. 

Kersten nog altijd persona non grata. Het Tweede 

Kamergebouw kent wel een Zandtkamer maar geen 

Kerstenzaal. Soms lijkt het verleden bewust verzwegen te 

moeten worden.
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Aan alle lezers,

“Het volk, dat in duisternis wandelt, zal een groot licht zien; 
degenen, die wonen in het land van de schaduw des doods, 
over dezelve zal een licht schijnen”
(Jesaja 9:1)

Jesaja profeteert van het Licht der wereld, de Heere Jezus. Dit 
vers zet ons stil bij de kracht van de Zaligmaker, om mensen 
uit de duisternis in het licht en uit de dood tot het leven te 
brengen. Later is het de Heere Jezus Zelf Die, tijdens Zijn 
bezoek aan de synagoge van Nazareth, voorleest uit Jesaja 
61:1-2 te weten de bekende woorden: De Geest des Heeren 
HEEREN is op Mij, omdat de HEERE Mij gezalfd heeft, om een 
blijde boodschap te brengen den zachtmoedigen; Hij heeft 
Mij gezonden om te verbinden de gebrokenen van harte, om 
den gevangenen vrijheid uit te roepen, en den gebondenen 
opening der gevangenis. Na het lezen, legt Hij uit dat deze 
profetie vervuld is want Hij is de Messias! 

Met Kerst herdenken wij de komst op aarde van het Licht der 
wereld. Het is onze wens en bede dat u de grote waarde van 
Kerst in uw hart mag beleven!
 
Vooruitkijkend naar 2023 zal het nieuwe jaar ook vreugde en 
zorg kennen. Welke omstandigheden ook op onze weg 
komen, dat ons leven in overeenstemming mag zijn met 
psalm 37: 3

Geen ijd’le zorg doe u van ‘t heilspoor dwalen;
Houd in uw weg het oog op God gericht,
Vertrouw op Hem, en d’ uitkomst zal niet falen:
Hij zal welhaast uw recht, voor elks gezicht,
Doen dagen als de morgenzonnestralen,
En blinken als het helder middaglicht.

Allen, namens fractie, redactie en bestuur van harte Goede 
Kerstdagen en een Gezegend 2023 toegewenst.

H. van Wingerden

Kerst- en Nieuwjaarswens
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